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400 هکتــار از اراضی تالاب میقان اراک 
شنبه شــب -دوم اردیبهشــت ماه در 
آتش نیزارهای این تالاب ســوخت. این 
آتش سوزی از ســاعت 18 بر اثر رعد و 
برق در این منطقه آغاز شــد و تا 2:30 
بامداد یکشــنبه 3 اردیبهشت ماه ادامه 
داشت. آتش سوزی در ضلع شرقی تالاب، 
حدفاصل فرودگاه و تصفیه خانه رخ داد و 
باعث آلودگی محیط زیست شد. برآوردها 
حاکی از آن اســت که این حادثه حدود 
یک میلیارد تومان خســارت به پوشش 

گیاهی این تالاب وارد کرده است.
به گزارش خبرنگار ایلنا، صرف نظر از اینکه این 
آتش ســوزی چگونه و به دلیل چه عواملی رخ 
داده است، باید بررسی شــود که علت دقیق 
ایجاد آتش و منشاء اصلی آتش سوزی چه بوده 
است؟ فعالان حوزه محیط زیست بر این باورند 
که حتی اگر علت ایجاد آتش در تالاب میقان 
عامل طبیعی هم باشــد، باید سناریوهایی که 
احتمال می دهد آتش ســوزی در تالاب میقان 
اتفاق می افتــد، پیش بینی شــوند و با اتخاذ 
تدابیر مناســب از بروز آتش جلوگیری کنند 
و یــا در حداقل ترین شــرایط ممکن جلوی 
خسارت های گسترده بعداز این حادثه گرفته 
مؤسســه محیط زیســتی  مدیرعامل  شــود. 
سبزاندیشــان اراک با بیان اینکه آتش سوزی 
در تالاب میقــان برای اولین بار نیســت که 
رخ می دهد و موضوع ســابقه دار است، گفت: 
با توجه به اینکه آتش ســوزی در گذشته نیز 
چندین دفعه در تالاب میقان رخ داده اســت، 
قاعدتاً می طلبید که دســتگاه های مربوط و به 
خصوص مدیریت بحران نسبت به این موضوع 
پیش زمینه ذهنی داشــته باشند تا بتوانند به 

نحو بهتری آتش سوزی را مهار کنند.
حمید اخــوان در گفت وگو بــا خبرنگار ایلنا، 
ســناریوهای  می توانســتند  همچنین  افزود: 
محتمل بر رخداد آتش سوزی در تالاب میقان 
را پیش بینی کنند و در صورت اتفاق ســریعاً 
وارد اقدام شــوند و برای مقابله بــا بحران از 
گروه های مختلف مشارکت بگیرند. همچنین 
تجهیزات را تهیه و سازماندهی کنند و نواقصی 
را که در آتش سوزی های پیشین وجود داشت 
را چاره اندیشــی کرده و به نحو بهتری بحران 
را مدیریت کننــد. در صورتی که هیچ یک از 
این تدابیر اتخاذ نشده است.  بنابراین می توان 
نتیجه گرفت که سناریوهای محتمل بر رخداد 
آتش ســوزی در تالاب میقان پیش بینی نشده 
است.وی ادامه داد: اما متأسفانه اتفاقی که رخ 
داده این اســت که فاجعه آتش سوزی اخیر از 
آتش ســوزی دفعات پیشین نیز بزرگتر بوده و 
در وسعت بیشــتری از تالاب میقان رخ داده 
است. بنابراین نه تنها آتش سوزی بهتر کنترل 
نشده، بلکه آســیب بسیار جدی تری به تالاب 
وارد شــده و در مدت زمان کوتاهی، وســعت 
بســیاری از تالاب از بین رفته اســت. شواهد 
نشــان می دهد که آتش ســوزی اخیر بسیار 
بیشتر و گســترده تر از آتش ســوزی دفعات 
پیشین خســارت وارد کرده است. مدیرعامل 

مؤسسه محیط زیستی سبزاندیشان اراک اظهار 
داشــت: باید بررسی کرد که علت آتش سوزی 
طبیعی است و یا به دست عوامل انسانی و عمداً 
رخ داده است. علت آتش سوزی دفعه پیشین 
به درستی بررسی نشــده و مشخص نشد که 
علت آتش سوزی گذشــته چه بوده است. چه 
بسا اینکه در صورت بررسی دقیق اگر مشخص 
می شــد که علت آتش سوزی انسانی و عمدی 
است، باید با خاطیان برخوردهای جدی صورت 
می گرفت تا دیگر شــاهد تکــرار مجدد ایجاد 
آتش سوزی توسط انســان ها در تالاب میقان 
نباشیم. چرا که عدم برخورد جدی و قانونی با 
عوامل انسانی سبب بروز مجدد آتش سوزی در 

همچنین  می شود.  تالاب 
اگــر مشــخص می شــد 
طبیعی  آتش ســوزی  که 
اســت، باید علل آن مورد 
بررســی قرار می گرفت تا 
با تدابیر مناسب و مقابله 
با عوامــل طبیعی از بروز 
امکان  حد  تا  آتش سوزی 
جلوگیــری شــود.اخوان 

تصریــح کرد: به هر حال فــارغ از اینکه علت 
آتش سوزی، عوامل انسانی و یا عوامل طبیعی 
بوده اســت، باید سناریویی وجود داشته باشد 
بــرای آنکه تالابی مانند تــالاب میقان که در 
گذشــته دچار آتش سوزی شــده و اکنون نیز 
دوباره چنین حادثه ای در آن رخ داده اســت، 
چگونه باید وقوع آتش در آن کنترل شــود و 
دیگر گرفتار حریق نشود. شواهد نشان می دهد 
که از یک ســو ســناریویی وجود نداشته و از 
ســوی دیگر تجهیزات و امکانات لازم تأمین 

نشــده اســت. حتی برنامه ریزی خاصی برای 
چنین رخدادی انجام نشده است تا بتوانند به 
خوبی با آتش سوزی مقابله کنند و عمق آتش 
تا این حد فاجعه آمیز نباشد. وی بیان داشت: 
موضوع دیگر اینکه باید نگاه کرد در لحظه چه 
اقداماتی می توان انجــام داد. این موضوع نیز 

نشان می دهد که آمادگی کاملی وجود نداشته 
و مدیریت خوبی انجام نشده است. 

قاعدتاً آتش تا جایی که توان داشــته، تالاب 
میقان را سوزانده اســت. اقداماتی هم که در 
راستای مقابله با آتش انجام شده موفق نبوده 
و نتوانسته به موقع آتش را مهار کند تا شاهد 

این حجم از آتش سوزی نباشیم.
مدیرعامل مؤسسه محیط زیستی سبزاندیشان 
اراک تأکید کرد: در راستای آینده نگری برای 
جلوگیری از وقوع مجدد آتش در تالاب میقان، 

باید بررسی شود چه تجهیزات و امکاناتی باید 
وجود داشته باشــد تا از حوادثی که پتانسیل 
آن در اســتان مرکزی وجود دارد، جلوگیری 
شود؟! آیا این آمادگی وجود دارد یا خیر؟! آیا 
تجهیزات و امکانات موجود نسبت به گذشته 
بهتر و بروزتر شده اســت یا اینکه باید پیگیر 
بروزرســانی و تکمیــل تجهیــزات و امکانات 
باشــیم. مدیرعامل مؤسسه محیط زیستی بوم 
فناوران مرکزی با بیان اینکه در مورد حوادث 
مرتبط با آتش ســوزی در درجه نخست باید 
منشــاء آنها دقیق تر مورد بررسی قرار گیرد، 
گفت: اینکــه اگر صرفاً علت آتش ســوزی را 
صاعقه بدانیم نوعی ســاده انگاری واقعه است، 
چرا کــه زمینه های ایجاد 
آتش سوزی می تواند عامل 
انســانی بوده و در فرایند 
عامل  عوامــل،  زنجیــره 
این  پایان بخش  طبیعــی 

زنجیره باشد. 
بــرای مثال این پرســش 
پیــش می آیــد کــه چرا 
تالاب  منطقه  نیزارهــای 
میقان خشک شده بودند؟ حمیدرضا مهاجرانی 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، افزود: در پاســخ 
به این پرســش باید عنوان کرد شواهد نشانگر 
تغییر مســیر آب های ورودی تــالاب میقان 
بــدون مطالعــات محیط زیســتی لازم بوده 
اســت. بنابراین انتظار دوســتداران و فعالان 
محیط زیســت از مسئولان این است که علاوه 
بر شفافیت بیشتر در بررسی و اعلام علل این 
حوادث و قرار دادن نتایج آن در معرض وجدان 
و افکار عمومی، اقدامات خود را بر اساس این 

مطالعات، اصلاح و بهبود ببخشند.
ســوابق  دیگــر  از ســویی  داد:  ادامــه  وی 
آتش سوزی های عمده در تالاب میقان حاکی 
از نقش عامل انســانی در ایجاد آتش در دی 
ماه ســال 1396 اســت. هر چنــد که طبق 
اعلام مقامات مسئول اســتان مرکزی، عامل 
آتش سوزی سال 1396 عامل انسانی تشخیص 
داده شــد. اما هیچگاه مشخص و اعلام نشده 
است که این اقدام از ســر بی احتیاطی اتفاق 
افتــاده و یا به صورت عمدی رخ داده اســت.
مدیرعامل مؤسسه محیط زیستی بوم فناوران 
مرکزی اظهار داشــت: هنگامی که مســئولان 
حاضر به اعلام نتایج نهایی بررسی های دقیق 
خــود به مردم نباشــند، زمینه شــکل گیری 
شایعات در سطح جامعه فراهم می شود. برای 
مثال در زمان آتش ســوزی سال 1396، این 
موضوع مطرح بود که آیا نیزارها را به خاطر از 
بین بردن شرایط حضور پشه های خطرناک به 
آتش کشیده اند؟! یا اینکه برای خشک کردن 
حاشــیه تالاب و از بین بردن پوشش گیاهی 
آن و با هدف تصرف زمین ها چنین خلافی را 
مرتکب شده اند؟! پاسخ این پرسش ها هیچگاه 
به صورت رســمی داده نشد.مهاجرانی تصریح 
کرد: موضوع دیگر در خصوص تجهیزات اطفای 
حریق و همکاری بین بخشی در اطفای حریق 
است. آتش سوزی سال 1396 در روز رخ داده 
بود و تأمین هواپیمای آب پاش و اطفاء حریق 
هوایی با تأخیر بسیار انجام شد. پرسشی که از 
مسئولان مربوط باید پرسید این است که اگر 
آتش سوزی اخیر که در شب اتفاق افتاده است، 
اگــر در روز رخ داده بود تجربه ســال 1396 
تکرار می شد؟! یا اینکه برای مدیریت اینگونه 
بحران ها چاره اندیشــی لازم صــورت گرفته 
اســت؟! وی بیان داشــت: امیدواریم اقدامات 
پیش از بحران، هنگام بحران و بعد از بحران با 
تکیه بــر تجربیات علمی و فنی صورت گیرد و 
انتظار اصلی دوستداران و فعالین محیط زیست 
از مســئولان، اعلام شــفاف بررسی های همه 
جانبه ای اســت که باید انجام شود. همچنین 
اقدامات همگرا توسط دســتگاه های اجرایی، 
ســازمان ها و ادارات مربــوط بایــد با هدف 
هم افزایی باشد، نه اینکه سعی کنند همه چیز 
را عادی و طبیعی نشــان دهند انگار که بشر 
هیچ نقشــی در این حوادث ندارد.!  از ســوی 
دیگر اینکه وانمــود کنند که بهترین اقدامات 
در بهتریــن زمان ها و بــا مجهزترین امکانات 
لازم صورت گرفته اســت.مدیرعامل مؤسسه 
محیط زیســتی بــوم فناوران مرکــزی تأکید 
کرد: البته این بدان معنا نیســت که زحمات 
ارگان های مختلــف در زمان حادثــه نادیده 
گرفته شود. اتفاقاً باید، فداکاری ها و تلاش های 
مسئولان و پرسنل سازمان آتش نشانی، ادارات 
کل حفاظــت محیط زیســت، منابع طبیعی و 
آبخیزداری و همچنین مدیریت بحران و سایر 
مسئولان در هر یک از این حوادث بیشتر مورد 
توجه قرار گیــرد. همچنین تقدیرهای لازم از 
تیم هایی که جلوی گسترش این آتش سوزی ها 

را گرفته اند، به عمل آید.

در گفت وگو با فعالان زیست محیطی مطرح شد

ساده انگاری است اگر علت آتش سوزی تالاب میقان را صاعقه بدانیم
تولید بیش از ۳۷۴ میلیون کیلووات ساعت انرژی 

در نیروگاه بندرعباس 
گروه شهرســتانها: مدیرعامل نیروگاه بندرعباس گفت: ماه گذشته 3۷4 

میلیون و 184 هزار کیلووات ساعت انرژی در این نیروگاه تولید شد. 
داریــوش محمودی مدیرعامل نیــروگاه بندرعباس با بیان اینکه ماه گذشــته 
)فروردین( 3۷۴ میلیون و 1۸۴ هزار کیلووات ساعت انرژی در این نیروگاه تولید 
شد، گفت: از این میزان انرژی تولیدی 36۷ میلیون و ۲1۰ هزار کیلووات ساعت 
ســهم واحد های بخار و 6 میلیون و 9۷۴ هزار کیلووات ساعت سهم واحد های 
گازی بود.نیــروگاه بندرعباس با دارا بودن ۴ واحد بخار، ۲ واحد گازی و ظرفیت 
تولید هزار و 3۲۰ مگاوات برق، به عنوان بزرگ ترین نیروگاه جنوب شرق کشور 
نقش بسزایی در پایداری شبکه برق سراسری و تامین برق استان هرمزگان دارد.

مبادلات تجاری استان خوزستان 1۷/2 میلیارد دلار 
گروه شهرستانها: مدیرکل صنعت معدن تجارت خوزستان گفت : در استان 
خوزســتان مبادلات تجاری به ارزش 1۷.2 میلیارد دلار انجام شده که 

15.5 درصد از مبادلات کل کشور است.
حمیدرضا فلاح در گفتگو با اشاره به رویکرد مثبت دولت و شخص رییس جمهور 
نســبت به صنایع و رونق اقتصادی و مبادلات تجاری اظهار کرد: در یک ســال 
گذشــته با برنامه ریزی مدون، اصولی و منظم توانستیم در خوزستان مبادلات 
تجاری به مبلغ 1۷.۲ میلیارد دلار دست پیدا کنیم که 15.5 درصد از مبادلات 
کل کشور است .وی افزود: در بحث صادرات سهم خوزستان از صادرات کل کشور 
13.5 درصد بوده و در بخش واردات نیز 16 درصد از کل واردات کشور به استان 

اختصاص یافته است.
مدیرکل صنعت معدن تجارت خوزســتان با اشاره به صادرات و واردات کالاهای 
غیر نفتی در سال 1۴۰1 در استان، گفت : جمعاً به وزن 1۷.5 میلیون تنُ و به 
ارزش 6.5 میلیارد دلار صادرات کالاهای غیر نفتی داشته ایم که نسبت به مشابه 
سال گذشته از نظر وزنی ۷ درصد افزایش صادرات داشته ایم. فلاح ادامه داد: در 
بخش واردات کالاهای غیر نفتی نیز 1۸میلیون تن واردات به ارزش 1۰.۷میلیارد 
بوده از نظر وزنی 1۲ درصد کاهش نســبت به مشــابه سال گذشته است. وی با 
اشاره به صادرات به عراق بیان کرد؛ آمار صادرات استان به این کشور به وزن ۴.۸ 
میلیون تن و به ارزش ۸۰۰ میلیون دلار اســت که نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته از نظر وزنی 1۰ درصد کاهش داشته است.وی با بیان اینکه بیشترین 
صادرات به عراق از ۴ نقطه مرزی استان بوده، ادامه داد: صادرات ما از مرز شلمچه 
به ارزش ۲95 میلیون دلار بوده و سپس منطقه ویژه به ارزش 1۴1 میلیون دلار 
و مرز چزابه 1۲6.5 میلیون دلار و همچنین خرمشهر 99 میلیون دلار بوده است.

مدیرکل سازمان صمت خوزستان، آمار صادرات استان را تفکیک گمرکات نسبت 
به ارزش ارزی آنها این گونه بیان کرد: منطقه ویژه پتروشیمی: 3.1 میلیارد دلار- 
بندر امام: ۲.۷ میلیارد دلار - شــادگان ۸.۷ میلیون دلار - چزابه 136 میلیون 
دلار - شــلمچه 395 میلیون تومان - خرمشهر 139 میلیون دلار - آبادان 66 
میلیــون دلار - اهواز ۲1میلیون دلار - دزفــول 1۲میلیون دلار - چویبده ۸.5 
میلیون دلار -اروند کنار ۸.5 میلیون دلار و در نهایت، سجافی با ۴ هزار دلار بوده 
اســت. فلاح با اشــاره به آمار واردات در استان بیان کرد : بیشترین آمار واردات 
از بندر امام به ارزش 1۰ میلیارد دلار بوده و و ســپس خرمشهر با 6۲۰ میلیون 
دلار، اهپــاز ۴3 میلیون دلار و در نهایت آبادان 3۷ میلیون دلار بوده اســت.این 
مقام مسئول با اشــاره عمده کالاهای صادراتی استان گفت: کالاهایی همچون 
میلگــرد، تجهیزات نیروگاهی، کلینگر، ریفورمیت، متیــل، انواع میوه، تره بار و 
صیفی جات شما خوزستان، هیدروکربن های سبک و سنگین، پلی وینیل کلراید، 
انواع پلیمرها و پلی اتیلن های سبک و سنگین مانند ؛ پلی اتیلن و پروپیلن، ماهی، 
بلیت و اسلب، تیرآهن، کلر و ســایر میعانات گازی نام برد. وی افزود: بیشترین 
صــادرات این کالاها از گمرک های بندر امام خمینی )ره( به ارزش 5.۸ میلیارد 
دلار - بندر خرمشهر 53۴ میلیون دلار - گمرک اهواز 1۷۰ میلیون دلار و آبادان 
۸3 میلیــون دلار بوده که میانگین ارزش هر تــن کالای صادراتی 3۷1 دلار و 
ارزش هر تن کالای وارداتی نیز 59۴ دلار اســت. مدیرکل صنعت معدن تجارت 
خوزســتان با بیان اینکه میانگین ارزش هر تــن کالای صادراتی به عراق 16۷ 
دلار بوده، تاکید کرد: از آمارهای ارائه شده می توان پی برد که کالاهای وارداتی 
نســبت به کالاهای صادراتی از ارزش افزوده بیشتری برخوردار است و کالاهای 
صادراتی به کشــور عراق نیز نسبت به ســایر کالاهای صادراتی استان از ارزش 
افزوده کمتری برخوردار هســتند. وی گفت: بیشترین واردات استان شامل؛ جو، 
ذرت، گندم، کنجاله، سویا، روغن آفتابگردان و خوراک دام است .فلاح یادآور شد: 
با برنامه ریزی هایی که طی چند ماه گذشته انجام داده ایم قطعاً در سال های بعدی 
شاهد رشد صادرات و کاهش واردات در استان خواهیم بود که کمک شایانی به 
افزایش تولیدات داخلی و همچنین با ارزآوری بیشتر و رونق اقتصادی شاهد مهار 

تورم در استان و کشور خواهیم بود.

سد نرماب تا یک ماه آینده به مرحله آبگیری می رسد

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گلستان با اشــاره به اتمام عملیات 
خاکریزی سد نرماب، گفت: این ســد تا یک ماه آینده آماده آبگیری 

می شود.
سیدمحسن حسینی در گفتگو با ایسنااظهار کرد: سد نرماب بزرگترین، مهم ترین 
و حساس ترین سد استان گلستان است و سدی است که بر روی رودخانه نرماب 
ایجــاد شــده و آب دو رودخانه چهل چای و رودخانه خرمارود نیز به این ســد 
متصل می شود. وی با بیان اینکه ارتفاع سد نرماب از کف مخزن حدود 6۰ متر 
و طول آن حدود ۸۰۰ متر است، افزود: حجم پشت سد 1۲5 میلیون مترمکعب 
اســت و قابلیت تنظیم تا 19۰ میلیون مترمکعب را دارد.مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای گلستان، کنترل آب رودخانه ها برای ایمن نگه داشتن پایین دست از 
خطر ســیل را یکی از مزیت های ســد نرماب برشمرد و تصریح کرد: سد نرماب 
آب شرب 55۰ هزار نفر از مردم شرق استان گلستان را تأمین می کند.حسینی 
با بیان اینکه ســد نرماب حدود 1۰ میلیــون مترمکعب از آب صنعت منطقه را 
تأمین می کند، تأکید کرد: همچنین تکمیل این ســد 1۰ هزار هکتار از اراضی 
پایین دســت را آبیاری می کند.وی از ایجاد دو نیروگاه برقابی کوچک مقیاس در 
ســد نرماب خبر داد و یادآور شــد: خوشبختانه با همت دولت سیزدهم خاکریز 
سد به 1۰۰ درصد رسیده و بخش جزئی از کار که باقی مانده مربوط به آسفالت 
و روشــنایی سد است.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گلستان با اشاره به اینکه 
در حال حاضر ســد انحرافی چهل چای و تونل و ســرریز سد به اتمام رسیده و 
عملیات اجرایی سد انحرافی و تونل خرمارورد در حال شروع شدن است، گفت: 
سد نرماب تا یک ماه آینده آماده آبگیری است.به گزارش ایسنا، سد نرماب چهل 
چای از طرح های ملی وزارت نیرو بوده و ســاخت آن در سال 1391 بر روی سه 
رودخانه نرماب، چهل چای و خرمارود در شهرستان مینودشت گلستان آغاز شد 
امــا به دلیل تزریق قطره چکانی اعتبارات عملیات اجرایی آن رو به کُندی رفت.

براســاس اعلام مسئولان شرکت آب منطقه ای گلستان تاکنون حدود یک هزار 
و ۲۰۰ میلیارد تومان برای ســاخت سد نرماب هزینه شده و در سال جاری نیز 
6۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل ســد پیش بینی شده است.میزان ذخیره 
آب سد نرماب چهل چای مینودشت معادل ذخیره آب سه سد بوستان، گلستان 

و وشمگیر استان است. 

اخبار کوتاه

کشمکش ناشــی از تفسیرهای مختلف متولیان در 
حوزه مدیریت سپتاژ گرگان و همچنین سخت گیری  
انسانی سبب شده تا  واحد فعلی پذیرنده فضولات 
چاره اندیشــی برای این امر به یکی ضروریات این 

شهر بدل شود.
بــه گــزارش مهر، در گذشــته ضلــع شــمال غربی تپه 
»هزارپیچ« محل تخلیه ســپتاژها و فضولات انسانی جمع 
آوری شــده از واحدهای مسکونی شــهر گرگان بود اما از 
حدود 1۰ ســال قبل و به ســبب توسعه شهر و مشکلات 
زیســت محیطی و بهداشتی ناشــی از دپوی این فضولات 
انســانی و نفوذ شــیرآبه ها به برخی از چاه های روستاهای 
پایین دســت، این رویه متوقف و مقرر شد تا خودروهای 
فاضلاب کش گرگان، فضولات را به شــمال شهر آق قلا و 

سایت پردازش زباله این شهر منتقل کند.
حدود هفت الی هشت ســالی این روند با فراز و فرودهای 
نه چندان زیادی ادامه داشــت تا اینکه از سال گذشته این 
رویه با چالش مواجه شــد، سختگیری های مدیران سایت 
پسماند و پردازش زباله در آق قلا در سال گذشته منجر به 
این شــد تا چند هفته ای خودروهای فاضلاب کش نتوانند 
محموله هــای خود را به این واحد پســماند تخلیه کنند و 
در برخی موارد، اراضی زراعی و حاشــیه جاده ها به عنوان 
محل پذیرش زباله تبدیل شــدند که با پادرمیانی دستگاه 
بالادســتی این رویه برطرف شــد.اما در هفته های اخیر، 
وضــع اجرت و حق العمل 5۰ هــزار تومانی برای پذیرش 
هر تنُ فضولات انسانی در سایت پردازش آق قلا، خدمات 
رانندگان تخلیه و جمع آوری ســپتاژ در شــهر گرگان را 
مختل کرده است.تحمیل حدود نیم میلیون تومان هزینه 
برای هر ســرویس منجر به آن شد تا بسیاری از رانندگان 
رغبت چندانی برای ادامــه فعالیت و جمع آوری و تخلیه 
آنها نداشته باشند و شهروندان گرگانی دچار مشکل شوند.
هرچند انتظار می رود، این بار هم با مداخله دســتگاه های 
بالادســتی این قضیه مدیریت و فیصله یابد اما اصل ماجرا 
همچنان پابرجاســت زیــرا نهادهای متولــی مانند آب و 

فاضلاب، شــهرداری، مدیریت پســماند گلســتان با اتکا 
و اســتناد به برخی از تبصره ها و مــواد قانونی توپ را در 
دستگاه دیگر می اندازند و خود را از نظر قانونی فاقد تکلیف 
می دانند روایتی که اســتمرار آن ثمــره ای جز نارضایتی 

شهروندان و افزایش تهدیدات بهداشتی 
و زیســت محیطی نخواهد داشــت.در 
حالی که دستگاه های مختلف در حال 
بوق و کرنــا کردن مســتندات، لوایح 
قانونــی و تبصره ها مختلف هســتند، 
شهروندان گرگان در بکارگیری فاضلاب 

کش ها با مشکل مواجه شده اند.
سرپرست معاونت بهره برداری و توسعه 
فاضلاب شرکت آب و فاضلاب گلستان 
در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: 
تکالیف شرکت آب و فاضلاب در حوزه 
فاضلاب، مشــمول مناطقی اســت که 

طرح جمع آوری فاضلاب اجرا شده و وظیفه آبفا مشخص 
است.

ابوالفضل رحیمی افزود: بر اســاس قوانین مدیریت پسماند 
مــوادی که در چاه هــای فاضلاب خانگی پــس از جذب 
آب توســط خاک، باقی می مانند به ســپتاژ معروف است، 
مدیریــت آن به عنوان یک پســماند در شــهرها بر عهده 
شــهرداری و در روســتا بر عهده دهیاری ها قرار دارد.قائم 
مقام شــرکت آب و فاضلاب گلستان ادامه داد: وفق قانون، 
دهیاری ها و شــهرداری ها پس از جمع آوری و تصفیه این 
پسماندها، نسبت به دفع بهداشتی آن در مناطق مشخص 
زیر نظر ســازمان مدیریت پســماند و محیط زیست اقدام 

خواهند کرد.
وی گفت: هزینه های بالای احداث واحد تصفیه ســپتاژ و 
یــا پیش تصفیه و همچنین محدود بــودن منابع مالی در 
شهرداری ها ســبب شده تا مدیریت شــهری اشتیاقی به 
اجرای این تکلیف قانونی نداشــته باشد.رحیمی بیان کرد: 
حداکثــر بار آلودگی فاضلاب خانگــی ۲5۰ میلی گرم در 

لیتر است در حالی که این عدد در سپتاژها حدود ۲۰ برابر 
و به عدد حدود پنج هزار میلی گرم در لیتر می رســد که 
ضرورت دارد برای دفع بهداشــتی آن در وهله نخست کم 
خطر سازی یا پیش تصفیه انجام شود.وی همچنین گفت: 
هنگامی کــه قانون به صراحت وظیفــه و تکلیف نهادها را 
مشخص کرده تحصیل و استناد به نظریه مشورتی جایگاه 

قابل اتکایی ندارد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب گلستان هم به خبرنگار 
مهــر با بیان اینکه وزارت نیرو هیــچ وظیفه و تکلیفی در 
خصوص ســپتاژ نــدارد، گفت: اجرای طــرح جمع آوری 
فاضلاب در مناطق که منع قانونی نداشته و ردیف اعتباری 
برای آن پیش بینی شــده اســت از وظایف آب و فاضلاب 
به حســاب می آید.ایرج حیدریان افزود: مقوله سپتاژها به 
طور کامل بر عهده شهرداری ها قرار دارد و این موضوع به 
صراحت در قانون مدیریت پســماند آمده است.وی گفت: 
در ماه های گذشته شــاهد تخطی و قانون شکنی تعدادی 
از فاضــلاب کش ها در گرگان بودیــم که با معرفی آنها به 
مراجع قضائی مجازات ها و تنبیهات لازم برای آنها منظور 
شــد.حیدریان بیان کرد: با توجه به بــالا بودن میزان بار 
 DOD و COD آلایندگی ســپتاژها و پارامترهایی مانند
پســماندهای  این  تخلیه  رویه 
پرخطر در منهول های شــبکه 
اگوی شــهری فرآیندی زیانبار 
تلقی و بــرای تصفیه خانه های 
است.معاون  زا  آسیب  فاضلاب 
شــهرداری  شــهری  خدمات 
گــرگان هم به خبرنــگار مهر 
گفــت: اختــلاف حقوقــی در 
موضوع مدیریت سپتاژها روایت 
جدیدی نیست و سال ها است 
ایــن موضــوع بیــن نهادهای 
دخیل دست به دست می شود 
و هــر یک از مدیــران متولی با گفتن جملــه »وظیفه ما 
نیســت« توپ را در زمین دیگری انداخته و مردم از تکرار 

این روایت متضرر شده اند.
احمدعلی سالاری افزود: چند سالی است که با هماهنگی 
ســازمان مدیریت پسماند گلستان، ســپتاژها و فضولات 
انســانی جمع آوری شــده از منازل شــهروندان گرگانی 
به سایت پســماند شــمال آق قلا منتقل می شد.سالاری 
بیــان کرد: فعالان حــوزه جمع آوری و تخلیه ســپتاژ، با 
دســتمزدهایی در محدوده یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 
سپتاژهای خانگی را به آق قلا منتقل می کردند که با توجه 
به درخواســت جدید مدیریت سایت آق قلا، این افراد باید 
برای هر ســرویس رقمی معادل 5۰۰ هزار تومان به سایت 
آق قلا بدهند.وی گفت: این موضوع سبب شده تا رانندگان 
فاضلاب کش به رویه معترض باشــند، با کاهش خدمات 
دهی ایــن فاضلاب کش ها مردم گرگان دچار مشــکلات 

می شوند.
ســالاری افزود: از یک ســو حل مباحث حقوقی بین چند 

دستگاه مقوله ای زمانبر و طولانی است و در این بین نباید 
خدمات رســانی به شهروندان مختل شود و از سوی دیگر 
اخذ مبلغ حــدود نیم میلیون تومــان از فاضلاب کش ها 
فعالیت آنها را غیرممکن کرده زیرا هزینه ها با عایدی آنها 
تناســبی ندارد.ســالاری گفت: از نظر قانون شرکت آب و 
فاضلاب وظیفه دارد تا فاضلاب را پذیرش و تصفیه کند و 
تفکیک سپتاژ از مقوله فاضلاب امری قابل پذیرش نیست.
معاون خدمات شــهری شــهرداری گرگان بیان کرد: در 
برخی از نقاط گرگان مانند ناهارخوران، ســروش جنگل، 
تپه صدا و سیما به علت نوع خاک شاهد اشباع شدن زمین 
و نیاز به تخلیه بیشــتر چاه بوده و انتظار است که شرکت 
آب و فاضلاب با تکمیل هر چه سریع تر سیستم شهری در 
این مناطق بتواند سپتاژ و فضولات منطقه را پذیرش کند.
وی بــا اذعــان به اختلافــات حقوقی شــهرداری و آب و 
فاضلاب برای مدیریت سپتاژ گفت: نمی توانیم دست روی 
دســت بگذاریم تا این مقوله تعیین تکلیف شود؛ حتی اگر 
شهرداری بخواهد برداشت آب و فاضلاب از قانون را بپذیرد 
برای ساخت واحد تصفیه ســپتاژ حدود پنج سال زمان و 
حداقل ۲5 میلیارد تومان هزینه نیاز است.ســالاری گفت: 
لذا انتظار است تا آب و فاضلاب گلستان و مدیریت پسماند 
اســتان در این خصوص همکاری بیشتری داشته باشند تا 
مشکلات شهروندان برطرف شــود.وی بیان کرد: در سال 
گذشته هم شاهد دریافت وجه از کامیون های حامل سپتاژ 
بودیم که با دخالت نهادهای امنیتی حاکمیتی این موضوع 
برطرف شد و انتظار اســت که مشکل امسال هم برطرف 

شود.
فرمانــدار آق قلا هم بــه خبرنگار مهر گفــت: با توجه به 
نظریات مدیران سایت مدیریت پســماند در آق قلا مقرر 
شــد تا رویه تخلیه سپتاژ در ســایت آق قلا صرفاً تا پایان 
سال 1۴۰1 ادامه داشته باشد.سلیمان هاشمی گفت: سایت 
پذیرش پسماند در آق قلا، مرکزی برای پذیرش زباله های 
خشــک بوده و امکانات سخت افزاری برای پذیرش سپتاژ 
را ندارد.وی گفت: به شهرداری ها به ویژه شهرداری گرگان 
اخطار داده ایــم تا برای موضوع چهار اندیشــی و مکانی 

جایگزین برای آن پیش بینی کند
مدیرعامل مدیریت پســماند شــهرداری ها و دهیاری های 
گلســتان هم به خبرنــگار مهر گفت: اختــلاف نظر بین 
شــهرداری و آب و فاضلاب سبب شده تا برخی از فاضلاب 
کش ها ســپتاژ ها و فضولات انسانی را در کنار خیابان ها و 
زمین های کشــاورزی رها کنند و این امر آلودگی بسیاری 
را به محیط تحمیل می کند.حســن ملک شاهکوهی بیان 
کرد: ســایت پردازش زباله در آق قلا اســتانداردهای لازم 
برای تصفیه و دفع بهداشتی سپتاژ را ندارد باید شهرداری 
و یا آب و فاضلاب به وظایف قانونی خود تمکین و از سهل 

انگاری در این خصوص اجتناب کنند.
وی گفت: تاکنون در چندین نوبت تصمیم بر آن شد تا از 
تخلیه سپتاژها در سایت پردازش آق قلا ممانعت شود اما 
هر بار، مهلت دوباره ای به شــهرداری ها به ویژه شهرداری 

گرگان داده شده تا در این خصوص چاره اندیشی کنند.

سلامت مردم قربانی بلاتکلیفی سپتاژ

فضولات شهری گرگان متولی ندارد

نه تنها آتش سوزی بهتر کنترل نشده، بلکه آسیب بسیار جدی تری به تالاب 
وارد شده و در مدت زمان کوتاهی، وسعت بســیاری از تالاب از بین رفته 
است. شواهد نشان می دهد که آتش سوزی اخیر بسیار بیشتر و گسترده تر 

از آتش سوزی دفعات پیشین خسارت وارد کرده است

هنگامی که مســئولان حاضر به اعلام 
به  دقیق خود  بررسی های  نهایی  نتایج 
مردم نباشند، زمینه شکل گیری شایعات 

در سطح جامعه فراهم می شود

خانگی  فاضلاب  آلودگــی  بار  حداکثر 
250 میلی گرم در لیتر اســت در حالی 
که این عدد در سپتاژها حدود 20 برابر 
و به عدد حدود پنــج هزار میلی گرم 
برای  لیتر می رسد که ضرورت دارد  در 
بهداشتی آن در وهله نخست کم  دفع 

خطر سازی یا پیش تصفیه انجام شود

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 

برابر رای شــماره 1۴۰۰6۰31۸۰۰3۰۰6999-1۴۰1/1۲/1 هیات موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای تقی سلمان زاده 
آبرودی فرزند کاس به شماره ملی ۲669۰۲5۲۴۲ در ششدانگ یک قطعه زمین زراعی مشتمل بر دوباب خانه و محوطه 
دارای پروانه ســاختمان به مســاحت1۴3۷/3۰ متر مربع به شماره پلاک 1۸۲ فرعی مفروز و مجزی شده از پلاک شماره 
۸۲ فرعی از 1۰۰ اصلی واقع در آبرود بخش ۲۴ گیلان از مالکیت رســمی زلفعلی ســلمان زاده محرزگردیده است، لذا به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود و در صورتی که اشــخاصی نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است 
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